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Az év kiegészítő rendezvényszolgáltatása 
Zöldövezet Társulás Környezetvédelmi Egyesület - Rendezvényzöldítés 

 
Milyen szolgáltatásokkal járult hozzá a nevezett rendezvényhez? 
Komplex rendezvényzöldítő szolgáltatással segítettük a fenntarthatósági célok elérését. Szakértői 
csapatunk összeállított egy minden területre kiterjedő megelőzési tervet (pl. fenntarthatóbb 
cateringes megoldások keresése, vízgépek bevezetése, stb.), amely segítségével szignifikánsan 
csökkenhetett a rendezvényen keletkező hulladék mennyisége. A keletkező hulladékot 
környezettudatosan kezeltük: frakcionáltuk, báláztuk, majd újrahasznosításra küldtük. A 
hulladékkezelés mellett lakossági szemléletformáló munkát is végeztünk, Zero waste standunkkal 
a rendezvény teljes ideje alatt jelen voltunk, a VB saját önkénteseit is sikerült bevonnunk 
környezetvédelmi programunkba, egy közösségi szemétszedési akcióval pedig a szervezőcsapat 
vezetősége is tanúbizonyságot tett elkötelezettségéről. Folyamatosan, transzparensen 
kommunikáltunk a médiában Világ bajnokság szervezőivel együttműködve, hogy a nagyközönség is 
értesüljön az esemény zöldítéséért tett lépésekről. 
 
A nevezett rendezvényen nyújtott kiegészítő szolgáltatás mennyiben volt egyedi, kreatív? 
Hogyan járult hozzá az ügyfél és a résztvevők elégedettségéhez, mit tett az adott rendezvényen 
az élmény növeléséért? 
Rendezvényzöldítési szolgáltatásunk országos szinten egyedülálló. A rendezvényt megelőzően a 
szervezőkkel több mint 10 hónapot dolgoztunk azon, hogy a VB fenntarthatósági programja 
kiemelkedő legyen. Az utazások és szállítások CO2-kibocsátása mellett a hulladéktermelés 
jelentette a VB egyik legnagyobb környezeti terhelését, így a program kiemelt területei a 3R 
alapelvet követve a hulladékcsökkentés, az újrahasználat és az újrahasznosítás voltak. A 
hulladékcsökkentés elsősorban az egyszerhasználatos műanyagtermékek kiváltásával valósult meg. 
A hivatalos vízszállító partnerrel együttműködve több mint 100.000 db 0,5l-es PET palackot sikerült 
kiváltani a 19 l-es ballonos vizek használatával. A vízgépek mellett az ivókutak, a kulacsok, a 
kulacstöltőállomások és a büfékben használt újrapohár rendszer mind hozzájárultak ahhoz, hogy 
összességében t öbb mint 300.000 db PET palackkal sikerült csökkenteni a műanyaghulladék 
mennyiséget. A világbajnokság végeztével rögtönl elkezdődött a megmaradt anyagok, eszközök, 
tárgyak összegyűjtése és eljuttatása olyan civil és karitatív szervezeteknek, oktatási és szociális 
ellátó intézményeknek, ahol a használt tárgyak életciklusa folytatódhatott. Különleges példája volt 
az újrahasználatnak a Tokyo Broadcasting System által felajánlott stúdiódíszlet, mely a jövőben 
filmakadémianövendékek oktatását segíti. Az átfogó, minden versenyhelyszínen megvalósuló 
szelektív gyűjtési rendszer kiváló eredményt ért el nemzetközi viszonylatban is: a 60 fős 
hulladékmentő csapat összesen 813 m3 újrahasznosítható hulladékot gyűjtött, ami a teljes 
hulladékmennyiség 60%-át jelentette és 40.445kg CO2 kibocsátás-csökkentést eredményezett. 
Egyértelmű volt, hogy a lakosságot foglalkoztatja a fenntarthatóság: a sajtó folyamatosan 
érdeklődött, a szelektív gyűjtőket jól használták, standunk a legkedveltebb tematikus stand lett. 
2010 óta ezen a rendezvényen valósult meg a leghatékonyabb zöld program, a 
nemzetközi zöld elvárásokat komplexen sikerült megvalósítani. 

Ismertesse a projekt komplexitását. Milyen kihívásokkal találkozott a lebonyolítás során? 
Szervezetünk rendezvényzöldítési programjának oroszlánrészét teszi ki a hulladékmegelőzés 
és a keletkező anyagok minél nagyobb arányú visszajuttatása a körforgásba. A folyamat során 
elengedhetetlen a résztvevők munkájának összehangolása, beleértve a takarítókat és a stáb 
egyéb tagjait is. A rendezvény nagysága miatt az előzetesen kidolgozott hulladékkezelési 
rendszer működtetésén - szervezői nyomásra - változtatni kellett, így a tervezetnél több 
munkaórába került elérni a kitűzött célt, hogy 60% fölé emeljük a kitűzött újrahasznosítási 
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arányt. Véleményünk szerint egy folyamatos erős szelektív hulladékgyűjtést támogató 
takarítói jelenléttel sokkal tisztább, tehát újrahasznosításra alkalmasabb hulladék keletkezett 
volna a rendezvényterületeken. Természetesen így is elégedettek vagyunk, de egy igazi 
környezetvédő sosem lehet maximálisa n boldog. Az extrém magas nézőszám, a 
hulladékáramba utólagosan bekerült rengeteg PET-palack, valamint a terület nagysága mind-
mind komoly kihívást jelentettek a visszagyűjtés során a személyzet számára. A több 
helyszínen zajló események hulladékának központi helyszínre történő mozgatása, a szállítás 
ütemezése állandó kihívást jelentett. A versenyszámok ideje alatt csak korlátozottan lehetett 
közlekedni az egyes stratégiai pontok között, ezért sokszor éjszakába nyúlóan kellett azt 
megoldani, a nézők távozása után. Egyik központi hulladékgyűjtő és -frakcionáló helyiségünk 
csak beltéren volt kialakítható, ami a korlátozott hely és a szellőző berendezés kapacitása 
miatt időnként levegőtlenné vált. Ilyenkor - a munkaegészségügyi előírásoknak megfelelően - 
a hulladék előkészítésének folyamatát tovább nyújtó szüneteket voltunk kénytelenek 
elrendelni a dolgozók számára. A nappali, esti és éjszakai műszakok ebből adódóan egy idő 
után egymást érték, így részünkről kilenc napi állandó jelenlétet igényelt a 
hulladékfrakcionálás és előkészítés folyamata. 
 
Hogyan érvényesítette a szolgáltatásaiban a fenntarthatósági szempontokat? 
Környezetvédelmi egyesületként minden egyes tevékenységünk a fenntarthatóság jegyében 
zajlik. Missziónk szem előtt tartásával végeztük feladatainkat. Tudjuk, hogy a klímaválság 
súlyos probléma, és nem telik el nap úgy, hogy ne szembesülnénk vele. Mi mégis hiszünk 
abban, hogy a megoldás lehet érthető, élhető, sőt szerethető. Hisszük, hogy tudunk úgy 
jelentős hatást elérni, hogy közben jól érezzük magunkat. Szolgáltatásunkkal most is, - mint 
általában – igyekeztünk megmutatni, hogy az alulról jövő változás is lehet forradalmi, a 
hétköznapok apró tettei hatalmassá nőhetnek, és hogy ami ma akadály, az holnap már csak 
egy rossz szokás. Hisszük, hogy szabad zenei és sportrendezvényeket tartani, önfeledten 
szórakozni, ha mindezt képesek vagyunk fenntarthatóan csinálni. Egyenpólós dolgozóink 
állandó jelenlétével, szemléletformáló standunkkal vezettük rá a látogatókat arra, hogy ha mi 
képesek vagyunk rá, akkor ők is…az iránymutatásunkkal mindenképp. De addig is: örömmel 
megoldjuk bárki helyett! 
 
Miért volt FLASH a nevezett projekt? 
Több mint 60 fős fiatal, nemzetközi csapattal volt szerencsénk együtt dolgozni, ahol a 
kertészmérnöktől kezdve a biológus PhD-son keresztül a fizikusig jó hangulatban dolgoztunk 
együtt egy közös cél, a szívügyünk érdekében. Lelkesedésünk a világbajnokság saját 
önkénteseire is átragadt már a rendezvény közben, szép számmal csatlakoztak PET-
palackmentő ad hoc környezetvédelmi programunkhoz nap mint nap. A projektnek 
köszönhetően több, mint 800 m3 hulladékot térítettünk el a lerakótól és égetőtől. Ennyit még 
soha sehol nem tudtunk menteni. A szervezők díjazták a munkánkat elismerve, hogy egy 
ekkora méretű rendezvénynek felelőssége van abban, hogy az utókor számára mit hagy és mi 
abban segítettünk, hogy valóban, láthatóan, kimutathatóan nagyot mentsünk a terhelésből. 
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